
 
 
 
  
Referat  
 
 

 

 

 

Til medlemmer af Det Grønne Råd på Frederiksberg 

 
Rådsmøde mandag den 12. juni 2023, kl. 14:00 – 
16:00                                                                                     
Mødested: Rundkørslen Philip Schous Vej og P. G. Ramms Allé kl. 14 
 
   
   
Mødedeltagere:   
   
Frederiksberg Kommunalbestyrelse  
Formand for Miljø-, Bynatur og Mobilitets-
udvalget 
Formand for Det Grønne Råd 
 
Kommunalbestyrelsesmedlem   

Jan E. Jørgensen (JEJ) 
 
 
 
 
Anders Storgaard (AS) afbud 

  
Danmarks Naturfredningsforening  
Lokalkomiteen for Frederiksberg 
 

Mette Christensen (MC) 
 

Friluftsrådet København  Dorrit Christensen (DC) 
 

Foreningen til Hovedstadens  
Forskønnelse  

Amalie Strømberg Loft (ASL)  
 

 
Cyklistforbundet 
Frederiksberg Lokalafdeling 

 
Jette Gotsche (JG)  
 

 
Dansk Ornitologisk Forening  
Lokalkomitéen for Frederiksberg 
 
Fonden for Træer og Miljø 

 
Thyge Enevoldsen (TE) 
 
 
Hans Erik Lund (HEL) 

  
Danmarks Jægerforbund: 
 

Hanne Hauer (HH)  

Foreningen for Bygnings-  
og Landskabskultur på Frederiksberg 

Ditte Thye (DT)  
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By-, Kultur- og Miljøområdet 
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Spejderne på Frederiksberg 
 

 
Alice Giltoft (AG)  
 

Frederiksberg Erhverv 
 
NOAH 
 
Klimabevægelsen i Danmark 
 

Christian Jensen (VAO) afbud 
 
Inger Vedel (IV)  
 
Daniel Madsen (DM) afbud 

Frederiksberg Kommune: 
By-, Kultur- og Miljødirektør 
Vej-, Park- og Miljøchef 
Projektchef 
Stadsgartner 
Landskabsarkitekt 
Naturvejleder 
                                                   

 
Ulrik Winge (UW)  
Jan Bøge Sørensen (JBS) afbud 
Dorte Winkler Nilsson  
Stine Poulsen (SP) 
Simon Colmorten Henriksen (referent) 
William B. Larsen (WBL) afbud 
  

 
 
Dagsorden 

 
1. Velkomst på mødestedet  
2. Byvandring  

- klimaprojekter med fokus på de grønne løsninger og borgerinddragelsen. 
3. Opsamling på byvandringen  
4. Nyt kommissorium for Det Grønne Råd 
5. Aktuelle udviklingsprojekter 
6. Eventuelt 
7. Næste møde 

 
 
Vedr. dagsorden pkt. 1. Velkomst og godkendelse af referat 
Jan E. Jørgensen (JEJ) bød velkommen til medlemmerne og introducerede byvandringen.  
 
Vedr. dagsorden pkt. 2. Byvandring 
Formålet med byvandringen var at besigtige en række klimaprojekter, som Frederiks-
berg Kommune har gennemført i samarbejde med Frederiksberg Forsyning. Projektchef 
Dorte Winkler Nilsson præsenterede de konkrete klimatilpasningstiltag og grønne tiltag 
på en række udvalgte lokaliteter.  
 
Rådets kommentarer til de besøgte projekter: 
Det blev bemærket, at der i det grønne anlæg på P.G. Ramms Allé var skabt gode op-
holdsmuligheder. Set i lyset af, at beboerne omkring pladsen ingen altaner har ud mod 
pladsen, giver det god mening at skabe gode opholdsmuligheder netop her.  
 
Rådet spurgte til, om forvaltningen undersøger mulighed for stående vand i vejbede, 
som specielt under tørken i juni vil kunne sikre vand til insekter og andre dyr.  
Der blev også spurgt til, om forvaltningen kigger på, om der kan anvendes mere regn-
vand i byens rum fremfor almindeligt drikkevand til for eksempel vandkunst.  
Efter mødet: Til orientering arbejdes der på et forsøg, hvor der udlægges drypvanding i 
bedene på P. G. Rams Alle, hvor vandet til vanding pumpes op fra regnvandsmagasinet 
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under pladsen. Der anvendes pt. drikkevand i vandkunst på for eksempel Sløjfen grun-
det krav fra embedslægen, da børn har adgang til at lege med vandet. 
 
Rådet spurgte til, om der kan afledes regnvand fra tage til byens rum og hvad kommu-
nen har af initiativer, for at få ejendomme til at bruge opsamlet regnvand til skyl i toilet-
ter og lignende.  
Efter mødet: Til orientering er forvaltningen i gang med at undersøge mulighederne for 
at indarbejde kravet, der hvor det er muligt, når der laves nye lokalplaner. 
 
Rådet bemærkede, at mere skiltning ved klimaprojekterne kunne være gavnligt, for at 
forklare de konkrete løsninger.  
 
Vedr. dagsorden pkt. 3. Opsamling på byvandring 
Turen afsluttedes af en fælles drøftelse på plænen i Lindevangsparken. Dorte Winkler 
Nilsson og Stine Poulsen samlede op på besigtigelsen. Dorte fortalte afslutningsvis om 
det næste planlagte klimaprojekt i området ved Borgmester Godskesens Plads og den 
borgerinddragelse der er igangsat, samt erfaringer fra borgerinddragelse i tidligere pro-
jekter.  
 
Generelt om klimaarbejdet bemærkede rådet, at involvering af borgere og brugere ska-
ber ejerskab og understregede, at borgerinddragelse ikke bare må være en skinproces. 
Rådet opfordrede kommunalpolitikerne til at tage stilling til, om og hvilken rolle de vil 
spille i inddragelsesprocesser, alt efter hvilket arrangement, der er tale om.  
 
Rådet gik derefter til pavillonen i Lindevangsparken, hvor resten af mødet blev afholdt. 
 
I evalueringen på byvandringen tilkendegav rådet tilfredshed med vandringen, og var 
enige om, at det var en god måde at få besigtiget aktuelle projekter på og drøfte tema-
tikker, som Frederiksberg Kommune arbejder med.  
Ros til Dorte for at formidle projekterne godt.  
Det blev besluttet, at der kan planlægges et årligt møde som byvandring.  
HEL forslog, at der arrangeres en byvandring, hvor temaet er trafikale tiltag. Dette drøf-
tes på et kommende møde. 
 
 
Vedr. dagsorden pkt. 4: Nyt kommissorium for Det Grønne Råd  
Stine Poulsen orienterede om det nye og af rådet vedtagne kommissorium er sendt til 
behandling i Kommunalbestyrelsen. 
 
Vedr. dagsorden pkt. 5: Aktuelle udviklingsprojekter 
Direktør Ulrik Winge orienterede om samarbejdet med KB om en udviklingsplan for Pile 
Allé /KB’s anlæg. Formålet med udviklingsplanen er at udarbejde en samlet plan, der 
kan sætte retning for, hvordan området kan udvikles til gavn for både idrætten og byen. 
Målene er blandt andet at skabe mere tidssvarende anlæg for idrætten, gøre området 
mere tilgængeligt og åbent, at skabe en bedre forbindelse til Frederiksberg Have og Ha-
veselskabets Have, styrke bynatur og biodiversitet og forbedre forhold for de bløde trafi-
kanter.  
Det er stadig tidligt i processen, og der er derfor heller ikke truffet nogen beslutning om, 
hvordan anlægget skal udvikle sig. Planen forventes at blive politisk behandlet i vinteren 
2023/2024. Hvis det besluttes, at der skal arbejdes videre med projektet, er det først 
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herefter man mere detaljeret vil arbejde med, hvordan et konkret projekt kan tage sig 
ud. 
Principperne for udviklingsplanen vil blive præsenteret for Det Grønne Råd på mødet i 
september eller oktober.  
 
Ulrik Winge orienterede desuden om udviklingsplanen for Frederiksberg Hospital.  
Der har været gennemført en række åbent hus-arrangementer gennem sommeren for 
borgere og besøgende. Der er opstillet en udendørs udstilling på hospitalsgrunden, hvor 
man kan se illustrationer af og læse om tankerne bag fremtidens hospitalsgrund på en 
række lokaliteter i området.  
FBLF spurgte til markeringen af de bevarede bygninger i udviklingsplanen. Stine Poulsen 
videregiver beskeden til projektgruppen for Hospitalsgrunden. 
Efter mødet: Forvaltningens planlæggere har opdateret markeringen af de bevarede 
bygninger i den nyeste udgave af ’Fremtidsjournalen’ for Frederiksberg Hospital. 
 
Stine Poulsen orienterede om processen med udviklingsplan for Solbjerg Parkkirkegård.  
Københavns Stift og Kirkeministeriet har godkendt udviklingsplanen med et par be-
mærkninger, som forvaltningen arbejder videre med. Udviklingsplanen vil blive fremvist 
på et kommende møde i efteråret.  
Rådet bemærkede, at man bør overveje, om der er plads til flere foreninger og arrange-
menter på kirkegården. Stine Poulsen videregiver bemærkningen i forbindelse med for-
valtningens arbejde med udviklingsplanen.  
 
 
Vedr. dagsorden pkt. 6: Eventuelt  
Stine Poulsen orienterede om et kommende borgermøde for projektet for pladsen bag 
rådhuset i september, hvor projektet præsenteres og drøftes. Borgermødet afholdes d. 
20. september kl. 19-21. 
 
Rådet ønskede på et kommende rådsmøde at høre mere om, hvordan tekstilsorteringen i 
kommunen udrulles. Stine Poulsen indarbejder det i en kommende dagsorden. 
 
Vedr. dagsorden pkt. 7: Næste møde  
Næste møde i Det Grønne Råd afholdes d. 11. september 2023 kl. 14-16. 
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